
Informe del rector. 23.07.2009 

El  rector enceta el  seu  informe  agraint, d’una banda,  la presència del president del Consell 
Social, Joaquim Boixareu, que participa en la sessió com a convidat, i, de l’altra, informant del 
darrer  canvi  en  l’estructura  del  Ministeri  d’Educació  amb  el  nomenament  de  Mercedes 
Chacón  com  a  directora  general  de  Formació  i  Orientació  Universitària  del  Ministeri 
d’Educació, en substitució de Carme Fenoll. 

  

La complexitat de la verificació  

El rector fa referència a la situació del procés de verificació dels estudis integrats a l’EEES i en 
destaca  la  complexitat. Això no obstant,  assenyala que  ja  s’ha  verificat un  gran nombre de 
titulacions. Explica que encara no s’han superat  les dificultats relacionades amb els  itineraris 
d’un mateix  títol que és  impartit en centres diferents d’una mateixa universitat, qüestió que 
afecta la UPC, i afegeix que va tenir ocasió de parlar‐ne amb el ministre. La impressió del rector 
és que aquest tema es resoldrà amb  l’aprovació d’un futur Reial decret que farà referència a 
l’expedició del títol per centres i universitats. 

El  rector  anuncia  que  s’ha  presentat  al  Consell  d’Universitats  una  proposta  per  crear  un 
observatori de beques i ajuts a l’estudi, si bé encara no s’ha aportat informació suficient sobre 
aquesta proposta. 

Afegeix que s’està  treballant sobre un estatut del professorat  i que els  rectors han demanat 
que,  a  més  de  negociar  amb  les  representacions  sindicals,  les  universitats  siguin  també 
interlocutores  en  aquest  procés.  Assenyala  que  també  s’està  treballant  en  un  estatut  de 
l’estudiantat, si bé la seva elaboració és més lenta.  

El  rector  també  informa sobre el model de finançament de les universitats. En relació amb 
aquest tema, explica que hi ha un compromís ministerial de presentar una proposta de model 
abans d’acabar l’any. 

 

La UPC en la convocatòria de Campus d’Excel∙lència  

El rector explica que  la convocatòria de Campus d’Excel∙lència és complexa  i té un termini de 
presentació  de  candidatures  molt  breu.  Explica  que  la  UPC  està  treballant  des  d’un 
plantejament de campus multipolar en el qual s’inclouen el Portal del Coneixement —amb el 
suport recíproc entre la UPC i la UB—, el Campus del Baix Llobregat i el Campus de Terrassa. 

El rector anuncia que el 24 d’agost vinent viatjarà a Prada de Conflent per mantenir, a petició 
del Dr. Sobrequés, una sessió de treball sobre la Universitat Catalana d’Estiu.  

Relacions institucionals 

El rector explica que es va reunir amb el director general d’ESADE, Carlos Losada, per tractar 
de la candidatura d’un pol europeu de l’energia amb seu a Barcelona.  



Quant al Patronat d’UBUNTU, el rector  informa de  la sessió en  la qual es va  tractar sobre  la 
reorientació d’aquest ens.  

Comenta  també  que  va  tenir  lloc  una  reunió  per  tractar  de  les  preinscripcions  al  nou  grau 
d’Edificació. Afegeix que, en general, la campanya de promoció dels nous graus ha estat força 
positiva si es tenen en compte els resultats obtinguts, que ara s’han de concretar en el procés 
de  matriculació.  Tanmateix,  assenyala  que  continua  havent‐hi  problemes  pel  que  fa  a  la 
demanda  de  determinats  estudis  de  la  UPC,  la  qual  cosa  reflecteix  la  tendència  general 
experimentada en altres universitats quant a aquests mateixos estudis. 

El  rector  informa  de  l’èxit  de  la  presentació  que,  com  a  president  de  la  Global  University 
Network for  Innovation (GUNI), va fer en el marc de  la Conferència Mundial sobre  l’Educació 
Superior 2009 de  la UNESCO. En destaca  la sessió especial dedicada a  la GUNI amb motiu del 
seu desè aniversari, en el decurs de la qual es va presentar la publicació L’educació superior en 
temps  de  canvi:  noves  dinàmiques  per  a  la  responsabilitat  social,  que  és  una  síntesi 
encarregada per la UNESCO dels tres informes elaborats per la GUNI.  

El rector  informa que el 14 de  juliol va tenir  lloc  l’acte de col∙locació de  la primera pedra de 
l’Spiralling  Tower,  edifici  dissenyat  per  l’arquitecta  Zaha  Hadid  que  esdevindrà  la  icona 
arquitectònica que connectarà el districte 22@ de Barcelona amb el campus Diagonal‐Besòs. 

Un  altre  tema  al qual  el  rector  fa  referència  és  la  seva participació  als  cursos d’estiu de  la 
Universitat  Internacional  Menéndez  Pelayo,  concretament  amb  la  ponència  “Proyecto 
Sostenibilidad  2015  de  la  UPC”  en  el  seminari  Ciudad  y  Universidad:  el  Conocimiento  al 
Servicio de la Sostenibilidad Urbana. 

Pel  que  fa  als  actes  que  s’han  dut  a  terme  a  la  UPC,  el  rector  en  destaca  la  cloenda  de 
l’Olimpíada Informàtica que es va organitzar a la FIB i en la qual van participar 25 joves. 

També  comenta  l’acte  de  benvinguda  al  professorat  a  temps  complet  de  l’ICE,  així  com  la 
inauguració del I Encuentro Intersectorial de Representantes Universitarios, que va tenir lloc a 
l’ETSEIAT i a l’EUETIT. 

 

Departament d’Expressió Gràfica Arquitectònica I 

El  rector  informa  que  ha mantingut  també  una  reunió  amb  els membres  del Departament 
d’Expressió Gràfica Arquitectònica I per intentar resoldre els problemes que el Departament té 
des de fa un temps. Explica que, després de les diferents reunions  i a partir de les conclusions 
de  l’informe  reservat  que  havia  encarregat  al  professor  Ramon  Vilaseca,  va  procedir  a 

nomenar ―d’acord amb els directors de l’ETSAV i l’ETSAB, Joan Puigdomènech i Ferran Segarra 
respectivament,  i  d’acord  amb  el  vicepresident  del  Consell  de  Departaments,  Joan  Lluís 

Zamora― una  comissió  supervisora. Aquesta  comissió estarà  formada pels professors Claudi 
Alsina, Miquel Corominas  i  Jaume Avellaneda,  i  la  seva  finalitat  serà  redactar un  informe  a 
partir del qual es prendran les decisions que corresponguin.  

 



e‐Administració 

El  rector  informa  que  s’ha  creat  una  oficina  de  l’e‐administració  amb  l’objectiu  de  liderar  i 
coordinar les actuacions que formen part d’aquest projecte complex i estratègic per a la UPC. 

 

Trencalòs Team 

El rector informa de la reunió que va mantenir amb l’estudiantat de l’ETSEIAT que forma part 
del Trencalòs Team. Aquest equip ha dissenyat i construït un UAV (uninhabited aerial vehicle) 
capaç  d’enlairar‐se  amb  la  màxima  càrrega  útil,  amb  el  qual  participarà  a  la  competició 
universitària europea Air Cargo Challenge 2009, que tindrà lloc aquest agost. 

 

Altres informacions  

• La  UPC  ha  signat  un  conveni  amb  l’AQU  Catalunya  perquè  aquesta  agència  avaluï  el 
personal  investigador  doctor  amb  vinculació  permanent  de  la  UPC  (sexennis  bàsics).  El 
conveni recull que l'avaluació es regeix pels mateixos requeriments i procediments que són 
vàlids per  a  la  resta del  PDI  i que  es  durà  a  terme  juntament  amb  el procés que  l’AQU 
Catalunya fa anualment durant els mesos de juny o juliol. Enguany, excepcionalment en ser 
el  primer  any,  les  persones  interessades —21—  tenen  de  termini  per  presentar  la  seva 
sol∙licitud fins al 14 de setembre. 

• La UPC ha estat convidada a participar en el disseny de les titulacions de la nova Universitat 
Tècnica de Colònia (Alemanya), del Consell de Govern de  la qual  la UPC forma part com a 
un dels cinc membres externs. 

• La UPC ha obtingut  set  Erasmus Mundus per dur  a  terme màsters de doble  titulació  en 
col∙laboració amb altres universitats europees, i per tant, és la universitat europea a la qual 
s’han  concedit més projectes.  La UPC  imparteix  també en aquest programa dos Erasmus 
Mundus de doctorat. 

• UPCnet ha obtingut  la certificació de qualitat  ISO 20.000 del Sistema de gestió de serveis 
TIC mitjançant una auditoria realitzada per AENOR. Amb aquesta certificació, la UPC esdevé 
la primera universitat espanyola certificada amb la ISO 20.000, i la tretzena empresa estatal 
que l’aconsegueix. 

• L’ETSETB ha estat acceptada com a institució col∙laboradora de la Iniciativa CDIO (Conceive‐
Design‐Implement‐Operate)  per  a  l’aprenentatge  de  l’enginyeria,  impulsada  per  un 
departament de  l’Institut Tecnològic de Massachusetts (MIT)  i per  la Universitat Chalmers 
de Tecnologia. 

 

 

 



Premis 

• El  Premi Nacional  d’Arquitectura  i  Espai  Públic,  un  dels  premis  nacionals  de  Cultura,  ha 
estat atorgat pel Consell Nacional de la Cultura i de les Arts a Jose Francisco Quetglas per la 
“seva  incansable  recerca  i  divulgació  d’estudis  sobre  Le  Corbusier,  que  s’han  plasmat  a 
Massilia.  Annuaire  d’études  corbuséennes,  i  per  la  seva  trajectòria  com  a  crític 
d’arquitectura”.  

 

Properes activitats 

El 15 de  setembre es durà  a  terme  l’acte d’inauguració del  curs  acadèmic  a  la UPC  amb  la 
presència de Bengt Holmström, professor d’Economia del MIT. 

 


